
13 یکشنبه 6 شهریور 1401
 شماره  8577

خبر

تقریبا دو هفته از بحران بی آبــی و کم آبی در همدان 
می گذرد. تابستان داغ و تنش آبی برای مردم همدان 
که زندگی در اقلیم کوهســتانی را تجربه کرده  بودند، 
ســختی های مضاعفــی را ایجاد کرد. در نخســتین 
روزهای شهریور، 61تانکر سیار برای توزیع آب شرب 
از 20استان و 100تانکر از تهران راهی همدان و نقاط 
حاشــیه ای شــدند. بماند که اختلاف ارتفاع در نقاط 
مختلف شــهر معضل دیگری برای آبرســانی شده و 
نقاطی که در بالادست قرار دارند، با کاهش فشار آب، 
ساعات کم آبی بیشتری را تجربه می کنند. حالا با گذر 
از اوج تنش آبی، طرح آبرسانی به همدان از سد تالوار، 
دوباره جان گرفته و با تزریق اعتبار 200میلیارد تومانی 
از ســوی وزارت نیرو برای تکمیل عملیات عمرانی و 
لوله گذاری، این طــرح بی وقفه و شــبانه روزی پیش 
می رود.  معاون عمرانی استاندار همدان مدیریت بحران 
کم آبی را موضوعی گســترده و کشوری می خواند که 
همدان هم جزئی از آن است؛ اما معتقد است راه اندازی 
خط انتقال آب به همدان از ســد تالوار، تغییر و اصلاح 
الگوی کشت محصولات کشــاورزی و همکاری مردم 
در صرفه جویــی آب، راهکارهــای کمک کننده برای 
شرایط پایدار آبی و گرفتار نشــدن مجدد در شرایط 

بحرانی است.

التیام رنج بی آبی 
قنات های متعدد، سد اکباتان و اقلیم کوهستانی همدان 
هم در برابر کاهش بارش ها و پایین رفتن ســطح آب 
زیرزمینی دوام نیاورد و همدان را با معضل بی آبی مواجه 
کرد. از ابتدای امســال زمزمه های بحــران کم آبی در 
همدان شنیده شد، اما تا اواخر مرداد که بی آبی گریبان 
شهر را گرفت، کجدار و مریز پیش رفت. تانکرهای سیار 
آب در شــرایط بی آبی مرداد ماه، تنها راه چاره مردم 
شدند. موضوعی که با آغاز شهریور همچنان ادامه داشته 
و با ورود هلال احمر علاوه بر آبرسانی با تانکر سیار، به 
شــکل توزیع خانه به خانه آب معدنی در مجتمع های 

مسکونی شهر همدان پیش رفته  است.
بحران بی آبی در همــدان با تانکر ســیار و توزیع آب 
معدنی التیام پیدا کرد و شهروندان توانستند احتیاجات 

اولیه خود را برآورده کنند.

وارد شدن حلقه چاه های کشاورزی به شبکه توزیع آب 
طرح ضربتی دیگری بود که چند روز بعد از بروز بحران 
بی آبی، به مرحله اجرا درآمد. 2۵حلقه چاه  استیجاری 
به شبکه آبرسانی همدان اضافه شد و با افزایش تعداد 
آنها، به ظرفیت آب همدان افزوده می شــود. نماینده 
همدان، به همشهری می گوید: بیشتر سرمایه آبی براي 
محصولاتی هزینه می شود که به آب زیادی نیاز دارند 

مثل هندوانه و سیب زمینی.
احمد حســین فلاحی، تامین آب پایــدار را چاره کار 
عنوان می کند: در دیــد کلان مشــکل کم آبی فقط 
مختص همدان نیست و برای رفع این معضل در بیشتر 
شهرهای کشور باید وزارت جهادکشاورزی و وزارت نیرو 
با طرح های بلندمدت به میدان بیایند. در بحث تامین 

آب پایــدار باید کار جدی صورت بگیــرد. لوله گذاری 
برای خط انتقال آب از سدهای دیگر غیر از سد اکباتان 
نیمه کاره مانده. اگــر در تامین آب پایــدار و تکمیل 
پروژه های آبرســانی اقدامی جدی انجام نشود، دوباره 

گرفتار روزهای بی آبی می شویم.

آبرسانی به همدان 
مردم همدان امروز به آب آشامیدنی دسترسی دارند؛ 
اما نه همه مردم شــهر و نه در همه ساعات شبانه روز و 
نه با فشار مناسب. شبکه آبرسانی شهر فعال است. اما 
آب برای برخی در چند ساعت از شبانه روز قطع است. 
برخی هم با فشار کم آب روبه رو هستند و برای گذران 
روزمره خود با سختی دست و پنجه نرم می کنند. بحران 

آب در همدان در این دو هفته به گونه ای پیش رفت که 
برای حل معضل آبرســانی نیروهای عمرانی، مشغول 
تکمیل پروژه بزرگ انتقال آب از ســد تالوار به همدان 
شدند. طرحی که تصویب آن به سال 1383بعد از سفر 
مقام معظم رهبری به همدان برمی گردد و تا اســفند 
سال گذشته 40درصد پیشرفت داشته، حالا قرار است 
ناجی تشنگی همدان شــود. معاون عمرانی استاندار 
همدان می گوید که با تکمیل این پروژه دیگر شــاهد 
بحران کم آبی در همدان نخواهیم بود. سؤال اینجاست 
که چرا با وجود اهمیت این طرح، حالا در بزنگاه تنش 
آبی در همدان به عنوان یک راهکار اساسی به آن توجه 
می شود؟ فرزاد تیموری به همشــهری مي گوید: سد 
اکباتان که دوسوم از منابع آبی شهر را تامین می کرد 
از دست رفت و همدان با کم آبی مواجه شد. به همین 
دلیل بحث پروژه انتقال آب به همدان با سرعت و جدیت 
پیش می رود. دی سال گذشته در سفر رئیس جمهوری 
به همدان فعالیت دوباره این پروژه در دســتورکار قرار 
گرفت. به گفته تیموری، اتصالات نهایی شیرآلات مانده 
و مخازن که از فروردین نصب شــده، قابلیت آبگیری 
دارد. پروژه به صورت جدی فعال است تا طي دو هفته 

آینده انتقال آب به همدان انجام شود.

تالوار،ناجیتشنگیهمدانمیشود؟
انتقال آب از سد تالوار با جدیت در دستورکار قرار گرفته است؛ طرحی که 17سال پیش در سفر مقام معظم رهبری بر اجرای آن تأکید شده بود 

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامه نگار

فروش پساب تصفیه شده 
بندرعباس به صنایع

اولین قرارداد فروش پساب تصفیه شده فاضلاب بندرعباس 
به صنایع بــا حضور معــاون رئیس جمهوری و اســتاندار 

هرمزگان امضا و مبادله شد.
به گزارش همشهری، شرکت فولاد هرمزگان و شرکت صنایع 
معدنی و فولادی ستاره ســیمین هرمز نخستین خریداران 

پساب تصفیه شده فاضلاب بندرعباس هستند.
عطاءالله معروفخانی، مدیرعامل فــولاد هرمزگان و احمد 
آقا زاده، مدیرعامل شرکت ستاره سیمین هرمز این قرارداد را 
امضا و با شهروز شجاعی، مدیرعامل شرکت تامین و توسعه 

زیرساخت خلیج فارس مبادله کردند.
اســتاندار هرمزگان در این مراســم با اشــاره بــه اهمیت 
محیط زیســت گفت: اســتان هرمزگان با احتساب محیط 
جزایر و خورها حدود 2232کیلومتر خط ســاحلی دارد و 
این امر می طلبد که ما بهبود وضعیت محیط زیســتی این 
استان را به صورت ویژه دنبال کنیم. بر همین مبنا سراغ انجام 
کارهای عملیاتی رفتیم تا مردم بتوانند به صورت عینی آثار 

آن را ببینند.
مهدی دوســتی افزود: یکــی از موضوعاتی که در ســفر 
رئیس جمهوری به هرمــزگان مطرح شــد بحث فاضلاب 
بندرعباس بود و نــگاه ویژه ای به این حوزه وجود داشــت 
از این رو از ابتدای دولت بحث ســاماندهی فاضلاب شــهر 
بندرعباس با جدیت در دستورکار قرار گرفت و از مردادماه 
کار آغاز شــد. اســتاندار هرمزگان بیان کرد: تاکنون حدود 
13۵0میلیارد تومان قرارداد فعال برای طرح ســاماندهی 
فاضلاب بندرعباس و انتقال پســاب تصفیه شده به صنایع 
غرب استان منعقد شــده، 100درصد لوله های این پروژه 
خریداری و ۹2درصد آنها هم پوشــش داده شده اند و بقیه  
تجهیزاتی هم که این طرح نیاز دارد ســفارش گذاری و در 
فرایند ساخت هســتند. وی افزود: فاز دوم طرح ساماندهی 
فاضلاب بندرعباس در دهه فجر سال گذشته کلنگ زنی شد 
و با ۹00میلیارد تومان اعتبار، امروز دارای پیشرفت مناسبی 
است. دوستی با اشاره به نقش پررنگ صنایع در اجرای طرح 
ســاماندهی فاضلاب بندرعباس گفت: زیبایی طرح مذکور 
این است که دولت در آن نقش اصلی خود یعنی تنظیم گری 
را به خوبی ایفا کــرده و با تعیین قیمــت آب به میزانی که 
صنایع به خرید پســاب تصفیه شده علاقه مند شوند، رغبت 
برای مشارکت را بالا برده است. وی خاطرنشان کرد: تقریبا 
روزانه 120هزار مترمکعب پساب فاضلاب به دریا رهاسازی 
می شود که در سال به حدود 40میلیون مترمکعب می رسد. 
اســتاندار هرمزگان تأکید کرد: شرکت های فولاد هرمزگان 
و شــرکت صنایع معدنی و فولادی ستاره سیمین هرمز هر 
کدام 12۵میلیون مترمکعب پســاب را خریداری می کنند 
که می تواند نقش بسزایی در کیفیت بخشی به محیط زیست 
دریایی بندرعباس و به ســرانجام رسیدن این پروژه داشته 
باشد. در این مراســم علی سلاجقه، معاون رئیس جمهوری 
و رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست کشــور، مدیران 
حوضه آب و فاضلاب و جمعی از مدیران عامل صنایع غرب 

بندرعباس نیز حضور داشتند.

نقل قول خبرذره بین 

هرمزگان

مهدیاللهپور
مدیرکلمحیطزیستخراسانرضوی
مصوبــاتســفررئیسجمهــوریدرحــوزه
حفاظتمحیطزیســتاســتانبیســابقه
استوبرایاینحوزهاهمیتفوقالعادهای
دارد.درایــنزمینــه3مصوبــهبــااعتبــاری
معادل3۰میلیاردتومانبهتصویبرسیده
اســتکهطیامســالوتاپایانســال۱۴۰۲
ابــاغوجــذبمیشــودتــابــرایبهبــود

محیطزیستاستانهزینهشود.

محمدشعاعی
مدیرکلمنابعطبیعیاستانقم

5پــروژهمنابــعطبیعــیبــهمناســبتهفته
دولتدراستانقمافتتاحمیشود.۴مورد
ازاینپروژههابهاحداثبنددرحوضههای
آبخیــزخدیجــهخاتــون،محمودآبــاد،وزوا
وونــارچاختصــاصداردویــکپــروژهنیــز
مدیریــتهرزآباســتودرمجمــوعبیش
از۱۴میلیاردو855میلیــونتومــانبرایاین

پروژههاهزینهشدهاست.

عدد خبر

ارتفاعزبالههایمنطقهسراوانرشت
اســتکــهســالهارویهــمانباشــته
شــدهاند.شــیرابههایناشــیازآن
تاکنونمشکاتزیادیبهوجودآورده
وســازمانحفاظتمحیطزیســتدر
تاشبرایســاماندهیآناســت.به
گزارشهمشهری،اعتبار،بازهزمانی،
روشکارودســتگاههایمتولــیایــن
امــرمشــخصشــدهاندوبایــدهرچه

سریعتراینموضوعحلشود.
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منطقــه جنگلهــای آتشســوزی
حفاظــتشــدهخامــیطــولکشــید.
بــهگــزارشایســنا،علیرضــانیکــروز
مدیــرکلمدیریــتبحــرانکهگیلویــه
وبویراحمــدگفــت:هنــوزخســارات
ایــنآتشســوزی از واردهناشــی
جمعبندینشدهاســت.اینمنطقه
3۰هزارهکتاروسعتداردوزیستگاه
گونههــایکمیــابگیاهــیوجانــوری
ازجملهپلنگ،کل،بزوکبکاست.
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1/5میلیون هکتار از اراضی تالابی 
مستعد غبارخیزی هستند 

1.۵میلیون هکتار از اراضی تالابی کشور پتانسیل غبارخیزی 
دارند که در این میان، ۵۵درصد این اراضی دارای پتانسیل 
زیادی هستند. کانون های گردوغبار طی دهه اخیر در بیشتر 
تالاب های خشک شــده ایجاد شده اســت و بستر خشک 
بسیاری از این نقاط برای خیزش ریزگرد تنها به یک جریان 

باد قوی نیاز دارد.
به گزارش همشهری از سازمان حفاظت محیط زیست، آرزو 
اشــرفی زاده مدیرکل دفتر حفاظت و احیای تالاب های این 
ســازمان گفت: اتفاقاتی که در داخل تالاب ها می افتد متاثر 
از وضعیت حوضه های آبخیز در بالادست آنها است. در این 
زمینه بی توجهی کافی به راهبردها و سیاســت های کلان 
در تمام ســطوح حوزه آبخیز، در تالاب ها نمود پیدا می کند 
و نمی توان انتظار داشــت ســازمان حفاظت محیط زیست 
به تنهایی و به صورت بخشــی، وضعیت تالاب هــا را بهبود 
ببخشد. وی با تأکید بر فرابخشــی بودن موضوع آب، گفت: 
خوشــبختانه هم اکنون نیاز آبی تالاب ها به یک ترم قانونی 
تبدیل شده است اما برای عملیاتی کردن آن باید این موضوع 
در سیاست های کلان هم دیده شود. اشرفی زاده با بیان اینکه 
ما در 4محور، اقدامات خود برای مدیریت تالاب ها را پیگیری 
می کنیم، تصریح کرد: این 4محور شامل بحث آب و حقابه 
زیست محیطی، مدیریت حوضه ای و زیست بومی با مشارکت 
ذی نفعان و جوامع محلی، پایش تالاب های کشور و اقدامات 
اجرایی است. وی در ادامه با اشاره به تلاش های صورت گرفته 
برای دریافت حقابه تالاب هامون از کشور افغانستان، گفت: 
در سال گذشته هیچ آبی از حوضه هیرمند وارد تالاب هامون 
نشد. این در حالی است که شاهد انحراف آب از مسیر طبیعی 
هیرمند به ســمت گودزره بودیم. مدیرکل دفتر حفاظت و 
احیای تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست این اقدام 
را برخلاف قوانین بین المللی توصیف و تصریح کرد: نه تنها 
برای دریافت حقابه زیست محیطی بلکه در تامین آب شرب 
منطقه هم با مشکل روبه رو شدیم. اشرفی زاده ادامه داد: در 
مذاکرات اخیر وزیر نیرو با طرف افغانستانی، آنها متعهد شدند 
که دیگر هیچ انحراف آبی از مسیر طبیعی هیرمند به سمت 
گودزره انجام نخواهد شد اما همین امروز از اداره کل سیستان 
به ما اطلاع دادند که این اتفاق افتاده است. وی، این رویکرد را 
برخلاف بحث حسن همجواری خواند و افزود: یک سوم تالاب 
هامون در کشور افغانستان قرار دارد و آنها هم از خشک شدن 

تالاب هامون متضرر خواهند شد.

400هکتــار از اراضی مناطق حفاظت شــده تحت مدیریت ســازمان 
حفاظت محیط زیســت که در تصرف غیرقانونی بودند، طی یک سال 
اخیر آزادســازی شــد. این در حالی است که فقط 8 اســتان آمارهای 
به روز خود را در سامانه جدید سازمان حفاظت محیط زیست به منظور 
رصد زمین خواری در مناطق حفاظت شده، ثبت کرده اند و آمارها قطعا 

بیشتر است.
مناطق چهارگانــه  عمدتا به دلیــل مرغوبیت بالایی کــه دارند، هدف 
زمین خواری قرار می گیرند. این تخلف در برخی موارد با چراغ خاموش 
صورت می  گیرد و در حاشیه مستثنیات درون مناطق صورت می گیرد. 
در برخی موارد نیز مصوبات سازمان ها و وزارتخانه های دیگر گریبان این 
مناطق را گرفته و عمدتا با نامه نگاری و شکایت به دیوان عدالت اداری 

کار پیش رفته است.
روز گذشــته رضا انجم  شــعاع به مناســبت هفته دولت خبــر داد که 
حدود 2هزار پرونده در زمینه مســائل مختلف محیط زیست در سطح 
کشــور مفتوح اســت و بخشــی از این پرونده ها به مناطق چهارگانه 
حفاظت شده مربوط بود که بخشی از آنها به تصرف غیرقانونی درآمده 
بودند که با پیگیری های صورت گرفته حدود 400هکتار آزاد و به مناطق 

حفاظت شده برگشت داده شده است.
معاون امور حقوقی و امور مجلس سازمان حفاظت محیط زیست تأکید 
کرد: یکی از تأکیدات ما در این آزادسازی حفظ خاک و سایر مولفه های 
زیســتی اعم از پوشــش گیاهی و گونه های جانوری است. چون برای 
تولید یک سانتی متر خاک به حداقل 800سال زمان نیاز است، بنابراین 
حفظ محیط زیست در مناطقی مانند زاگرس و هیرکانی که جزو ذخایر 
ارزشمند کشــور هســتند، از اهمیت زیادی برخوردار است. در دیوان 
عدالت اداری نیز 1۵7پرونده داشتیم که ۹0درصد آنها در جهت ابطال 
دستورالعمل های ســازمان بود که توانســتیم این آرا را به نفع سازمان 
حفاظت محیط زیســت دریافت کنیم. 140پرونده دیگــر نیز در حال 

پیگیری و رسیدگی است. 
رضا اقتدار، مدیرکل دفتر زیســتگاه ها  و امور مناطق سازمان حفاظت 
محیط زیست اما در گفت وگو با همشهری، میزان آزاد سازی اراضی واقع 
درون مناطق حفاظت شــده در یک سال گذشــته را بیشتر از آمارهای 
ارائه شده توسط معاونت حقوقی این سازمان اعلام کرد و گفت: تنها در 
یک مورد در پارک ملی بمو 1400هکتار رفع تصرف شــد. او می گوید: 
دلیل تعرض و تصرف زمین های واقع در مناطق حفاظت شده بستگی به 
موقعیت آنها دارد. زمین های این مناطق که جزو اراضی ملی نیز هستند، 
برای توسعه کشاورزی یا ساخت وساز از ســوی افراد حقیقی و حقوقی 
تصرف می شود. مســئولیت برخورد با تغییر کاربری اراضی ملی، حتی 
اراضی واقع در مناطق چهارگانه نیز با وزارت جهاد و کشــاورزی است. 
سازمان حفاظت محیط زیســت گزارش تغییر کاربری ها را ارسال و در 
نهایت حکم قلع وقمع را کمیته آزادسازی )تبصره یک ماده یک استانی( 
صادر می کند. رضا اقتدار با اشــاره به تنوع تصرفات در سراســر کشور 
می گوید: اراضی منطقه حفاظت شده ورجین در البرز مرکزی که فشم، 
شمشک، دیزین و... در آن واقع شده، جزو مرغوب ترین اراضی کشور است 

که متصرفان به دنبال تصرف برای ویلاسازی هستند. در منطقه ای دیگر 
مثل پارک ملی ارســباران واقع در آذربایجان شرقی، اراضی کشاورزی 
خواهان بیشتری دارد و پرونده ها حول محور تغییر اراضی ملی به زمین 
کشاورزی بیشتر است. در روستای زیارت در پارک ملی گلستان و منطقه 

جهان نما نیز ارزش زمین بسیار گران تر از شهر تهران است. 
دشــت ارژن در اســتان فارس هم بیشتر با هدف توســعه گردشگری 
مورد تعرض و تصــرف قرار می گیــرد و در این منطقه افــراد متخلف 
به دنبال احداث رســتوران بین راهــی و مغازه در حاشــیه جاده درون 
ذخیره گاه زیست کره ارژن هســتند. او قلع و قمع اراضی تصرف شده را 
مســتلزم تامین بودجه ای می داند که اعتبار آن از عهده بودجه  سازمان 
حفاظت محیط زیست خارج اســت. اقتدار می گوید: برای سازمان رفع 
تصرف اولویت بیشــتری دارد و در مرحله بعد کم کم قلع و قمع صورت 
خواهد گرفت. در برخی موارد محدود، تصرف اراضی منجر به ســاخت 
باغاتی شــده  که مردم محلی از آن به عنوان تفرجگاه استفاده می کنند. 
مدیرکل دفتر زیستگاه ها و امور مناطق سازمان حفاظت محیط زیست 

مهم ترین مشکل این سازمان در آزادسازی اراضی تصرف شده را واگذاری 
اراضی از سوی سازمان جنگل  ها و مراتع سابق و سازمان منابع طبیعی 
فعلی عنوان می کند و می گوید: براساس »تبصره۵ ماده33 اصلاحی قانون 
حفاظت و بهره برداری از جنگل ها و مراتع« قانونگذار تکلیف کرده اراضی 
که به صورت غیرقانونی واگذار شده باشند، »مسترد« شوند. با وجود اینکه 
هیچ جای قانون اشاره به درخواست نظر کارشناسی برای تعیین مفید یا 
بی ارزش بودن زمین متصرف شده وجود ندارد؛ در دادگاه ها قضات شرایط 
زمین را ملاک قرار می دهند و اگر زمین متصرفه کارکرد حفاظتی خود را 
از دست داده باشد، رأی متفاوتی صادر می شود. همین موضوع منجر به 
اطاله دادرسی در پرونده های مربوط به آزادسازی اراضی واقع در مناطق 
چهارگانه شده است. از ابتدای امســال سازمان حفاظت محیط زیست، 
سامانه ای برای رصد زمین های متصرفه و آزادشده در هر استان راه اندازی 
کرده است که به گزارش دفتر برنامه ریزی و پشتیبانی مناطق سازمان 
حفاظت محیط زیست تاکنون 8اســتان کشور میزان آزادسازی  اراضی 

خود را اعلام کرده اند.

۴٠٠هکتار اراضی حفاظت شده آزاد شد
مناطق حفاظت شده تحت مدیریت سازمان حفاظت محیط زیست در 8 استان کشور که با هدف زمین خواری در تصرف 

غیرقانونی افراد حقیقی و حقوقی بودند، در یک سال گذشته آزادسازی شدند 

برنامه های بلندمدت و راهکارها
اجرای برنامه های بلندمدت برای دسترســی به آب پایدار در همدان موضوعی اســت که 
معاون عمرانی استاندار با تأکید بر آن می گوید: در شرایط خشکسالی ایران، نخستین بحث 
صرفه جویی در مصرف آب اســت. نکته دوم در اصلاح الگوی کشت با آبیاری نوین و کاشت 
محصولات کم آب بر و استراتژیک مثل دانه های روغنی و گندم خلاصه می شود. تصفیه آب 
فاضلاب شهری و بازگشت آن به چرخه مصارف صنعتی راهکار دیگری است که می تواند ضمن 
توسعه اشتغال و حفظ محیط زیست از هدر رفت آب بکاهد. آبیاری مکانیزه فضای سبز شهر 

هم که در همدان به زودی اجرایی می شود، در حفظ منابع آبی نقش دارد.

مکث

 طرح اضطراری 
برای انتقال آب به همدان

این روزهای همدان با یک طرح اضطراری برای گذر از بحران 
کم آبی، عجین شده اســت؛ طرحی که با نام جایگزین از آن 

یاد می شود.
طرح   انتقــال آب از ســد تالوار  به ســد آبشــینه به طول 
16کیلومتر، بخشی از طرح بزرگ آبرسانی به همدان   است.

 ســد آبشــینه در همســایگی ســد اکباتــان بــا فاصله 
کم قرار دارد. 

ظرفیت این ســد ۵میلیون مترمکعب است و از سرریز سد 
اکباتان با ظرفیت 36میلیون مترمکعب و رودخانه های فصلی 
ذخیره خود را تامین می کرد. کاهش 20درصدی بارندگی 
امسال و کاهش 43درصدی در سال های اخیر باعث کاهش 

ذخیره سدها شده است. 
مدیر روابط عمومی شرکت آب منطقه ای همدان در توضیح 
بیشتر این طرح به همشــهری می گوید: شهر همدان به 2 
قسمت تقسیم شده که یک قسمت از منابع آب زیرزمینی 
و بخش دیگر از منابع آب ســطحی تغذیه می کند. با خارج 
شدن سد اکباتان از مدار یکی از منابع اصلی آب سطحی از 
دست رفته و ناچاریم آب را از منابع زیرزمینی تامین کنیم. 
از این طریق کمبود سد اکباتان رفع می شود. آب چاه ها باید 
از طریق خط لوله جایی که خلأ داریم بیاید و بعد از تصفیه 

وارد مدار می شود.
 با کاهش خروجی آب از ســد اکباتان مناطقی که توســط 
آب های ســطحی تغذیه می شــدند با مشــکل بیشــتر و 
حوضه هایی که از آب های زیرزمینی بهره می برند با مشکل 
کمتری مواجه شدند. علی پرندافشار ادامه می دهد: 7کیلومتر 
لوله گذاری طی چند روز اخیر انجام شده است. 14کیلومتر 
هم حفاری انجام شده و به نظر می رسد امروز با اتمام حفاری، 

مابقی لوله گذاری ها انجام شود.
در این طرح، آب های زیرزمینی جمع آوری و به تصفیه خانه 
شهید بهشتی منتقل می شود و با این کار تعادل شبکه برقرار 

خواهد بود.
پرند افشار با اشاره به اینکه پیش از این چاه های کشاورزی به 
کمک کم آبی همدان آمده بودند، می گوید: با عملیاتی شدن 

طرح جایگزین، شرایط پایداری را خواهیم داشت.
16کیلومتر از پروژه انتقال آب بــه همدان طی امروز و فردا 
به جریــان می افتد. پروژه انتقال آب از ســد تالوار شــامل 
140کیلومتر خط لوله، 3ایستگاه پمپاژ به ارتفاع ۵76متر 
و ۵مخزن تعادلی با ظرفیت 14۵هــزار مترمکعب در حال 
تکمیل اســت. مخازن این پروژه  با ظرفیت هــای ۵، 10 و 

30هزار مترمکعب تعریف شده است.
پرندافشار یادآور می شود: از این طرح بزرگ  هم فقط 200متر 
تا تکمیل خطوط لوله باقی مانده است. ژنراتور و الکتروموتور 

برای تامین برق پروژه هم تامین شده است.
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